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Téměř šest tisíc dětí 
v Česku čelí exekucím kvůli 
pokutám za jízdu na černo, 
nezaplaceným fakturám 
za mobil či poplatkům 
za odpad. Řada krajských 
měst jim nyní po vzoru 
Prahy chce ulevit.    
Události / str. 2

Města řeší 
dětské dluhy

9 771803 454307 1 9 8 3 7

Konvergenční jízda
Opatrný a mírný pokrok 

a tendence k jistotám. 
I tak lze definovat 

prvních 15 let  
české ekonomiky  

v EU.
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str. 8–9

Fo
to

 S
hu

tte
rs

to
ck

 CZK/EUR •  25,660 / +0,020 Kč   CZK/USD •  22,864 / +0,164 Kč   PX •  1068,72 /  –0,15 %   BITCOIN •  5294,00 $ / +2,85 %   ZLATO •  1286,00 $ / +0,32 %
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Počet dětí do 18 let v exekuci v krajských městech*

Hlavní důvody exekucí
pokuty za jízdu načerno

poplatky za odpad
dluhy v knihovně
faktury za mobil

5934 dětí bylo v roce 2017 v exekuci v celé ČR
59 procent z nich nemělo ještě ani 15 let

* Data za rok 2017, novější nejsou k dispozici

pramen mapaexekuci.cz, Exekutorská komora

Hrdinové a padouši
Premiér Andrej Babiš uvedl do úřadů nové mini-
stry vlády. Na rezortech průmyslu a také dopravy 
padla při té příležitost z úst novopečených ministrů 
taková přehršel předsevzetí a slibů, že by v časech 
dávno minulých vystačila na celou pětiletku. Jestli-
pak někdo vládním nováčkům vysvětlil, že současný 
kabinet má před sebou jen necelé tři roky vládnutí?

To nová ministryně spravedlnosti Marie Bene-
šová okomentovala svůj návrat do vysoké politiky 
poměrně lakonicky: „Z národní hrdinky po kauze 
katarský princ jsem vstoupila do role národního 
padoucha. Rovnou.“

Podle průzkumu expertů z psychiatrické kliniky 
1. lékařské fakulty v Praze a pražské Všeobecné 
fakultní nemocnice patří profese učitele k těm 
nejvíc ohroženým syndromem vyhoření. Vážné 
příznaky vykazuje pětina kantorů a řada příznaků 
se vyskytuje až u dvou třetin z nich. Nejvíce je 
podle ankety stresuje ministerstvo, administrativa 
a školní inspekce. Opakovaný slib ministra školství 
Roberta Plagy, že ke konci roku 2021 by průměrný 
učitelský plat měl činit 45 tisíc korun, tenhle malér 
tedy spraví jen těžko.

Graf dne

Číslo dne

6,6
procenta. O tolik 

se v prvním 
čtvrtletí snížil 
celosvětový 

prodej chytrých 
telefonů.

seznam dětských dlužníků do 
15 let, kteří mají závazky vůči ma-
gistrátu nebo jeho organizacím. 
„Chci, aby Praha šla příkladem 
i ostatním, zastavila takové 
exekuce a odpustila příslušenství 
u takových dluhů,“ řekl Nacher 
s tím, že samotný dluh nemá být 
odpuštěn.

Také Ostrava bude hledat 
cestu. Lidé mladší 18 let dluží 
tamnímu dopravnímu podniku 
více než pět milionů korun. 
„Děti by neměly být zatěžovány 
po dovršení dospělosti přinej-
menším penále z dluhů z dětství,“ 
řekl náměstek primátora Zbyněk 
Pražák (KDU-ČSL).

Některá města spíše čekají 
na nový zákon, který se připra-

Krajská města řeší 
dětské dlužníky 
NGUYEN Thuong Ly

Pokuty za jízdu načerno, poplat-
ky za odpad, dluhy v knihovně 
nebo faktury za mobil. Téměř dvě 
tisícovky dětí do osmnácti let jen 
v krajských městech mají z růz-
ných důvodů exekuce. Problém 
dětských dlužníků a exekuce jsou 
teď po vzoru Prahy velkým téma-
tem i v některých dalších velkých 
městech.

Není přitom jasné, kolik dětí 
dluží přímo městům. Nejčastěji 
jsou kvůli nezaplacenému jízdné-
mu v hromadné dopravě věřiteli 
nezletilých městské dopravní 
podniky. Několik primátorů 
nicméně na dotaz deníku E15 
uvedlo, že hodlají situaci řešit.

„Shromažďujeme data jako 
podklad pro příslušné usnesení. 
Je pravděpodobné, že město 
k tomu přistoupí obdobně jako 
v Praze,“ řekl primátor Plzně Mar-
tin Baxa (ODS). „Je zcela nelogic-
ké a nepřijatelné, aby děti měly 
jakékoli dluhy a z nich následně 
plynoucí exekuce,“ dodal.

Pražské zastupitelstvo přitom 
rozhodlo na návrh poslance Pat-
rika Nachera (ANO), že vypracuje 

vuje ve sněmovně, a podle něhož 
by dluhy dětí mladších 15 let 
měly automaticky přejít na rodiče 
a opatrovatele.

V Ústí nad Labem, kde je 
dětských exekucí rekordní počet, 
se snaží zatím zmírnit riziko 
neúměrných dluhů u nezleti-
lých. „Přistoupili jsme k novému 
způsobu postihu jízdy načerno, 
například při nedávné akci byl 
využit institut vykázání z pře-
pravy,“ řekl náměstek ústeckého 
primátora Tomáš Vlach (ANO).

V Karlových Varech mohou 
děti od ledna jezdit zdarma, 
podle primátorky Andrey Pfeffer 
Ferklové (ANO) tak město nové 
dlužníky neeviduje. „Zastavení 
exekucí starších případů momen-
tálně v moci města není, protože 
dopravní podnik pohledávky po-
stupuje třetí straně,“ dodala s tím, 
že by přivítala vhodné řešení 
zakotvené v zákoně.

Brněnský dopravní podnik řeší 
situaci se sociálními službami. 
„V případě nezletilých dlužníků 
podnik vždy kontaktuje orgán 
sociálně-právní ochrany dětí, 
který situaci řeší s rodiči,“ řekla 
primátorka Brna Markéta Vaňko-
vá (ODS).

Je zcela nelogické 
a nepřijatelné, aby děti 
měly jakékoli dluhy 
a z nich následně 
plynoucí exekuce, uvedl 
primátor Plzně Martin 
Baxa (ODS).

Zápisník  
Jany HAVLIGEROVÉ

Počet padělaných a pozměněných 
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Před patnácti lety vstou-
pilo do Evropské unie 
osm zemí včetně České 

republiky. Včerejší výročí si 
představitelé těchto států 
připomněli ve Varšavě, kde 
za Česko vystoupil premiér 
Andrej Babiš (ANO).

Předseda vlády zdůraznil, 
že země musí setrvat v unii. 
„Principiálně to není debata 
o tom, zda být v EU, či nebýt. 
Je jasné, že nemáme jinou al-
ternativu,“ řekl Babiš. „Získali 
jsme obrovské peníze, 
740 miliard korun, a další 
výhody, přišli investoři. Ale 
je třeba říkat kriticky, co je 
potřeba změnit. Jsme součástí 
EU a máme na ni vliv,“ dodal 
Babiš, který kritizoval přede-
vším Evropskou komisi.

„Musíme zásadně změnit 
situaci, kdy máme silnou 
a zpolitizovanou Evropskou 
komisi. Potřebujeme, aby sku-
tečně hlavním motorem byla 
Evropská rada, tedy setkání 
prezidentů a premiérů. Ti by 
měli mít hlavní slovo,“ řekl.

Nově jmenovaný ministr 
průmyslu a obchodu Karel 
Havlíček (za ANO) zdůraznil 
důležitost evropského volného 

trhu, naopak kritizoval pře-
bujelou byrokracii a nákladný 
úřednický aparát.

„Evropská unie by měla 
respektovat, že tu jsou 
nezávislé státy a že to není 
Evropa regionů, ale Evropa 
samostatných sebevědomých 
států. A ty musejí mít daleko 
větší vliv na to, jak se bude EU 
řídit,“ řekl Havlíček.

Prvomájové oslavy sociál- 
ních demokratů se nesly 

v duchu nadcházejících voleb 
do Evropského parlamentu, 
které budou podle ministra 
vnitra Jana Hamáčka (ČSSD)
přelomové.

„Kandiduje celá řada stran, 
které nechtějí EU v současné 
podobě. Z mého pohledu ale 
nenabízejí žádné smysluplné 
řešení,“ řekl Hamáček. „Pro 
mě je to boj o zachování 
současné podoby EU, pokra-

čování procesu integrace či 
rozšiřování unie na Balkán,“ 
dodal.

Výročí komentovala i řada 
dalších sněmovních stran. 
Opoziční Starostové dokonce 
navrhli zařadit den vstupu 
do EU mezi státní svátky. 
„V současné době si den 
vstupu ČR nepřipomínáme 
žádným svátkem ani význam-
ným dnem, na rozdíl od výročí 
vstupu do NATO, které je mezi 

významné dny již zařazeno,“ 
řekl europoslanec za STAN 
Stanislav Polčák.

Česko vstoupilo do unie 
1. května 2004 společně 
s dalšími státy ze střední a vý-
chodní Evropy. Vstup tehdy 
podpořilo v referendu 
77 procent lidí. O tři roky poz-
ději vstoupilo Česko do schen-
genského prostoru a padly tím 
hraniční kontroly. /ly/
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Česko slavilo výročí 
vstupu do unie

DESÍTKY STUDENTŮ včera přilákal pražský Studentský ma-
jáles. Průvod v maskách došel z náměstí Václava Havla u Národ-
ního divadla do areálu kampusu Univerzity Karlovy v Hybernské 
ulici. Byla to letos již třetí akce podobného druhu v Praze. První 
se konala v sobotu před hudebním festivalem Pražský majáles 
v Letňanech, další s názvem Lesamáj byla v úterý v Dejvicích. 
                                                                                   názory str. 12
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TŘETÍ MAJÁLES

Principiálně to není debata o tom, zda být 
v unii, či nebýt. Je jasné, že jinou alternativu 
nemáme, řekl premiér Babiš (ANO).



Daniel NOVÁK

Společnost Central Group 
posílila svou pozici největšího 
majitele pozemků pro bytovou 
výstavbu v Praze. Jak zjistil 
deník E15, skupina miliardáře 
Dušana Kunovského koupila 
většinu továrního brownfieldu 
po bývalém podniku Sigma 
Modřany. 

Prodávajícím areálu, kde 
se dříve vyrábělo teplovodní 
potrubí, byla slovenská skupi-
na CTY. Pozemek má rozlohu 
devadesáti tisíc metrů čtve-
rečních, což odpovídá rozloze 
dvou Václavských náměstí. 

„Central Group v Modřa-
nech počítá s výstavbou po- 
otevřených a otevřených bloků 
s podzemním parkováním pro 
rezidenty a s úpravou okolní 
zeleně. Mělo by to být dostup-
né bydlení v blízkosti přírody,“ 
uvedla mluvčí developera Mar-
cela Fialková. Cenu prodaného 
pozemku strany nesdělily. 

Miliardář Kunovský 
chystá bytovou 
čtvrť v Modřanech

areálu přiléhající k ulici Ko-
mořanská ponechala. Ve své 
režii tam plánuje výstavbu 
v podobě supermarketu Billa 
a dalších obchodů a kanceláří. 

„Areál bývalé továrny 
Sigma je součástí centrální 
části Komořan, proto na jeho 
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90
tisíc metrů 

čtverečních činí 
rozloha pozemku, 

na kterém chce 
developer stavět 

byty.

Magistrát už v březnu 
jednu zakázku 
na stavbu dobíječek 
zrušil a spolu s ní 
i přidružený tendr 
na e-carsharing. 

Naše stravenka i v mobilní aplikaci

Zjednodušte život fi rmě i zaměstnancům
se stravenkovou kartou Naše stravenka

NAŠE STRAVENKA
KARTA S FÉROVÝMI PODMÍNKAMI

Pro firmy Pro zaměstnance
• nulová provize od zaměstnavatelů
•  jednoduchý způsob objednávání  karet i administrace
•  odpadá složité rozdávání  papírových stravenek

•  zůstatek na kartě má neomezenou platnost
•  možnost platit v restauracích a prodejnách Lidl a Kaufl and
• útrata až 1 600 Kč za den

Objednávejte na: 
800 115 435 (Po - Pá, 8-17), info@nasestravenka.cz

www.nasestravenka.cz
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V hlavním městě by už 
v příštím roce mohly 
stát desítky nových 

dobíjecích stanic pro elek-
tromobily. Vybudovat je se 
chystá magistrát s městskou 
společností Operátor ICT. 

„Vznikne celoměstská síť 
nabíječek a mobilní aplikace 
plánovače tras. Při cestování 
po městě pomůže vyhledat 
nejvhodnější spojení, které 
propojí MHD s carsharingem 
a bikesharingem,“ řekl Vladi-
mír Bláha z firmy Operátor 
ICT. 

Magistrát už v březnu 
jednu zakázku na stavbu 
dobíječek zrušil. Síť měla 
být vystavěna v návaznosti 
na veřejnou e-carsharingo-
vou službu, jejíhož provozo-
vatele město vybíralo v rámci 
přidruženého tendru. Tuto 
zakázku však také zrušilo 
kvůli obavám ze závislosti 
na jednom provozovateli.

Zrušení zakázek se neza-
mlouvá opozičnímu hnutí 
ANO. „Pokud radní tendr 
nepovažovali za kvalitní, sta-
čilo změnit podmínky. Praha 
mohla během několika málo 
let vybudovat infrastrukturu 
dobíjecích stanic a sdílet 
šest set elektromobilů,“ řekl 

Praha opět slibuje 
dobíjecí stanice 

předseda zastupitelského 
klubu hnutí ANO Patrik 
Nacher. „Chtěli jsme být mo-
derní technologické město, 
ale současné vedení v oblasti 
smartifikace a digitalizace 
dělá jen kroky zpět,“ dodal.  

Město čeká, že po výstavbě 
nabíječek přijdou sou-
kromníci sami. „Věříme, že 
kvalitní dobíjecí infrastruk-
tura přiláká více zájemců 
z řad poskytovatelů služeb 
e-carsharingu a město nebu-
de muset tuto komerční služ-
bu dotovat,“ sdělil Jaromír 
Beránek, předseda výboru 
pro IT a Smart City ZHMP. 

Ondřej SOUČEK

přeměně radnici zvláště záleží. 
Z hlediska potřeb obyvatel Ko-
mořan by tam měly vzniknout 
nejen byty, ale také infrastruk-
tura, jako jsou školka, škola, 
služby, obchody a příležitosti 
k zaměstnání. Měla by tam 
vést tramvaj,“ uvedla místosta-
rostka Pra hy 12 Eva Tylová. 
„Část infrastruktury by se měla 
nacházet i v areá lu bývalé 
továrny,“ dodala.

Kvůli rozvoji lokality nechal 
magistrát pořídit zvláštní stu-
dii, jejímž autorem je studio 
Unit architekti. Nová výstavba 
o výšce zhruba šesti podlaží by 
podle Tylové neměla narušo-
vat stávající starší zástavbu. 

Haly na pomezí Modřan 
a Komořan si teď firmy pro-
najímají jako sklady. Central 
Group chce v tomto režimu 
několik let pokračovat dál. 
Pak ale bývalou fabriku čeká 
demolice. Náklady na likvidaci 
ekologických škod po továrně 
odhaduje developer na desítky 
milionů korun korun.



Téma stejně označe-
ných potravin nabí-
zených v různých ze-

mích EU s odlišným složením 
přitáhlo pozornost dalšího 
českého rezortu. Na zákazu 
dvojí kvality potravin, který 
hodlá v Česku prosadit no-
velou zákona o potravinách 
ministr zemědělství Miroslav 
Toman (ČSSD), by se mohlo 
podílet ministerstvo průmy-
slu a obchodu. Jednat spolu 
chtějí o kompetencích.

„Sedneme si na to s mi-
nistrem Tomanem. Pak to 
můžeme klidně předložit 
společně,“ řekl nový šéf MPO 
Karel Havlíček (za ANO) 
s tím, že se sejdou patrně 
příští pondělí. „Dvojí kvalita 
zboží spadá pod ministerstvo 

Zákaz dvojí kvality potravin  
prosazuje i rezort průmyslu

průmyslu. Součástí problé-
mu jsou však i potraviny, kte-
ré více spadají pod minister-
stvo zemědělství. S panem 
Tomanem si řekneme, kdo 
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Za porušení novely 
zakazující dvojí 
kvalitu potravin by 
měla hrozit pokuta 
až padesát milionů 
korun. 

210x135_Innovfin_inzerce_V2.indd   1 09/04/2019   10:52

304015/16 inzerce

bude mít jaké kompetence,“ 
vysvětlil Havlíček. 

Poté co Evropský par-
lament v polovině dubna 
schválil směrnici k různé 
kvalitě potravin, kterou ně-
kteří zástupci Česka považují 
za nedostatečnou, přišlo 
ministerstvo zemědělství 
s vlastním řešením. Chystá 
novelu zákona zakazující 
dvojí kvalitu potravin. Za po-
rušení by hrozila pokuta 
až padesát milionů korun. 
Toman chce novelu do dvou 
týdnů předložit k projednání 
vládě. Platit by podle něho 
měla do roka. 

Iniciativu ministerstva 
zemědělství vítá zemědělský 
výbor sněmovny. „V evrop-
ské směrnici je možnost, aby 

si to národní státy upravily 
tak, aby bylo možné dvojí 
kvalitu postihovat,“ uvedl 
předseda zemědělského 
výboru Jaroslav Faltýnek 
(ANO). „Na zemědělském vý-
boru, ministerstvu zeměděl-
ství i na ministerstvu průmy-
slu je, abychom co nejdříve 
zakomponovali do legislativy 
účinné praktiky boje proti 
dvojí kvalitě výrobků v Čes-
ku,“ doplnil. 

Záměru ministerstva ze-
mědělství je nakloněn i pre-
miér Andrej Babiš (ANO). 
„Souhlasím, že dvojí kvalita 
potravin je nepřijatelná. Pod-
nikneme všechna opatření, 
abychom jí předešli,“ uvedl.

Barbora PÁNKOVÁ

Pro výrobu má 
Česko skvělé 
podmínky

Globální výrobci, kteří chtějí 
rozšiřovat či přemisťovat 
provozy, nenajdou v Evropě 
vhodnější zemi než Česko. 
Ukázala to studie společnos-
ti Cushman & Wakefield, jež 
hodnotila 48 zemí.

Ke globálním producen-
tům v Česku patří spo-
lečnosti ABB, Honeywell, 
Foxconn, Škoda Auto, Kia, 
Peugeot, Renault nebo Con-
tinental Barum. /čtk/

ELEKTROSOUČÁSTKY. 
Světový koncern ABB vyrábí 
v Praze polovodiče.
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Vladan GALLISTL

Česká pošta, televize Nova 
nebo internetový gigant 
Google. I velcí nezajištění 
věřitelé budou počítat obří 
odpisy pohledávek za in-
ternetovým obchodem 
s módou Zoot. Jeho pokraču-
jící příběh jim příliš radosti 
nepřinese. 

Pro ozdravný plán  
je většina věřitelů 

Poště dluží Zoot více než pět 
milionů korun, jde hlavně 
o dluhy vzniklé z doručová-
ní balíkových zásilek. „Co 
se týká reorganizace, tak je 
podstatné, zda platební mo-
rálka Zoot bude lepší, než 
bývala,“ uvádí mluvčí České 
pošty Matyáš Vitík s tím, že 
státní podnik dělá všechny 
kroky, aby dostal zpět pení-
ze za poskytnuté služby. 

Televize Nova se nechtěla 
k navržené reorganizaci 
vyjadřovat. „Jedná se o in-
terní záležitosti,“ reagoval 
na dotazy deníku E15 mluvčí 
Novy Martin Šnýdr. Google 
na zaslané otázky neod-
pověděl. Oběma firmám 
přitom elektronický obchod 
nezaplatil za reklamu.

Sám Zoot tvrdí, že získal 
potřebný počet věřitelů pro 
ozdravný plán. „Předjed-

Věřitelé Zootu 
přijdou o více 
než půl miliardy

plánu na výběr ze dvou 
variant: buď plán schválí 
a dostanou zpět desetinu 
ze svých pohledávek, nebo 
ho neschválí a pak v rámci 
konkurzu nedostanou vůbec 
nic. Majetek Zootu totiž 
pokryje nejvýše pohledávku 
vůči zajištěnému věřiteli – 
společnosti Company New 
z investiční skupiny Natland 
– ve výši 108 milionů korun.

Záchranu má v rukou 
největší věřitel

Celkem tak majitelé dluhopi-
sů a nezajištění věřitelé při-
jdou o více než půl miliardy, 
pokud bude plán schválen. 
V opačném případě dosáh-
nou ztráty zhruba 644 mi-
lionů korun.

Ozdravení firmy bude 
kromě odpisu dluhů spočívat 
v tom, že investiční skupina 
Natland ovládaná Tomášem 
Raškou vymění své zajištěné 
pohledávky vůči Zootu za ak-
cie a zároveň zvýší kapitál 
firmy o čtyřicet milionů ko-
run. Celkem to bude částka 
téměř 150 milionů korun. 
Natland, který je největším 
věřitelem Zootu, kromě toho 
poskytne na provoz e-shopu 
dalších 120 milionů korun.

Deset procent zpět je 
vysoko nad průměrem 

Ze zmíněných čtyřiceti 
milionů korun se vyplatí 
nezajištění věřitelé. Držitelé 
dluhopisů obdrží rovněž 
necelou desetinu z investice, 
když dostanou nově vydané 
bondy. 

„Je to vysoko nad prů-
měrem uspokojení věřitelů 
v České republice. Dlouho-
dobý průměr v insolvencích 
dosahuje jednotek procent,“ 
hodnotí nabídku Natlandu 
Lukáš Zrůst, insolvenční 
správce společnosti Zoot.

nánu máme podporu pro 
navrhovanou reorganizaci 
u všech skupin věřitelů – 
u zajištěných ze sta procent, 
u nezajištěných z více než 
padesáti procent, čímž spl-
níme podmínky insolvenč-
ního zákona,“ sdělil Karel 
Samec, mediální zástupce 
Zootu. Podnik přitom dluží 
zhruba 752 milionů korun. 

Věřitelé mají podle před-
staveného reorganizačního 
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108
milionů korun 

pokryje majetek 
Zootu. Odpovídá 
to jen pohledávce 
vůči zajištěnému 

věřiteli ze skupiny 
Natland.

Rezort v hodnotě 
více než dvě miliardy 
korun se má 
návštěvníkům otevřít 
zhruba za rok. 

VŠE 
O GASTRO 
BYZNYSU

NA E15.CZ

Kupujte i na
www.ikiosek.cz

• 9 kroků k vlastnímu podniku
• Radek Kašpárek: 
   Kuchaře si umím vytrénovat
• Rady od úspěšných majitelů
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COSTABELLA. Nový areál nabídne pět set lůžek. Budou  
ve dvou stovkách pokojů i v samostatných vilách.
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Americký hotelový 
řetězec Hilton rozšíří 
svou působnost u Ja-

derského moře. Nastěhovat 
by se měl do pětihvězdič-
kového rezortu Costabella, 
který v chorvatské Rijece 
staví developerská skupina 
JTH teplického podnikatele 
Jaroslava Třešňáka. 

První o tom informovala 
chorvatská média, podle 
kterých Třešňák s Hilto-
nem minulý pátek pode-
psal příslušnou dohodu. 
Mediální zástupce JTH 
odmítl na dotaz deníku E15 
zprávu komentovat s tím, že 
majitel, který se měl podpisu 
zúčastnit, je momentálně 
v zahraničí. 

Rezort v hodnotě více než 
dvě miliardy korun se má 
návštěvníkům otevřít zhruba 
za rok. Areál zaujímá osm-
náct tisíc metrů čtverečních 
a v téměř dvou stovkách 
pokojů a v samostatných 
vilách nabídne pět set lůžek. 
V těžko přístupné lokalitě 
musel developer odstranit 
část skály a vytvořit umělou 
pláž. Costabella bude už 
čtvrtým rezortem, který 

V chorvatském 
rezortu developera 
z Teplic bude Hilton

Hilton v jihoevropské zemi 
otevře. Řetězec má dva hote-
ly v Záhřebu, další provozuje 
v centru Dubrovníku. 

Třešňákovi podle jeho dří-
vějších slov pomohl v rozvoji 
chorvatského byznysu český 
prezident Miloš Zeman. Ten 
měl o výstavbě rezortu jed-
nat jak s prezidentkou země, 
tak se členy vlády. Třešňák 
loni podpořil kampaň 
současné hlavy státu více 
než třemi miliony korun.

 více E15.cz

Michal TOMEŠ

Největší nezajištění věřitelé Zootu (v milionech korun)

JS Credit* 100,9

Natland Finance investiční fond 54,0

Natland Pohledávková 35,2

Finanční úřad 32,5

Česká správa sociálního zabezpečení 13,0

Google Ireland 9,5

TV Nova 7,7

Business Factory 5,3

Česká pošta 5,2

I. Distribution 3,8
Pramen reorganizační plán Zootu*firma spolupracuje se skupinou Natland

https://www.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/do-chorvatskeho-rezortu-developera-tresnaka-se-nastehuje-retezec-hilton-1358439
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Evropu stíháme  
jen zčásti
Mírný 

pokrok 
v mezích 
české 
opatr-
nosti 

a tendence k jistotám. 
Zhruba takto se vinula cesta 
české ekonomiky po vstupu 
do Evropské unie. Zatímco 
na počátku svého členství 
ve společenství vygeneroval 
průměrný Čech jen o málo 
více než tři čtvrtiny toho, 
co průměrný Evropan, 
o patnáct let později je to 
necelých devadesát procent. 
Bohužel pro Česko je ovšem 
tempo onoho přibližová-
ní nejliknavější ze všech 
okolních zemí někdejšího 
sovětského bloku. Poláci, 
anebo třeba i Maďaři se 

ženou za evropským snem 
o poznání rychleji.

Deset let

„Průměru Evropské unie 
bychom měli dosáhnout 
do deseti let. Tím bude 
dosaženo jednoho z hlav-
ních cílů sametové revoluce, 
který spočíval ve zvýšení 
životní úrovně po vzoru 
zemí v západní Evropě,“ 
uvádí ekonom BH Securities 
Štěpán Křeček. 

nikterak nezáříme. Za dobu 
členství jsme urazili slušnou 
cestu, ale Polsko, Slovensko, 
nebo třeba pobaltské státy se 
unijnímu průměru přiblížily 
o čtvrtinu rychleji. Na regi-
onální úrovni pak některé 
regiony ještě markantněji, 
například Bratislavský 
kraj,“ říká člen Evropského 
hospodářského a sociálního 
výboru a ekonom České spo-
řitelny Petr Zahradník.

Z povinnosti

Podle ekonomů jsme doká-
zali dohnat, či dokonce pře-
dehnat akorát ty z unijních 
ekonomik, se kterými nás 
nic nespojuje a se kterými se 
neměříme, tedy především 
některé z jihoevropských 
zemí. „Pokud jde o kupní 
sílu obyvatel, za posled-
ních 15 let Česko dokázalo 
předehnat Portugalce či 
Řeky. Žádná země přitom 
naopak nedokázala trumf-
nout Česko,“ uvádí hlavní 
ekonom banky UniCredit 
Pavel Sobíšek. Obě zmíněné 
země ovšem během let stihly 
krize různého formátu a síly, 
pro politicky i ekonomicky 
relativně stabilní Česko 
bylo dosažení jejich úrovně 
spíše než úspěchem prostou 
povinností.

„Příklad Irska, které 
v době ekonomické krize 
dosahovalo úrovně kolem 
130 procent průměru Evrop-
ské unie a nyní se pohybuje 
kolem 180 procent, ukazuje, 
že ekonomický růst může 
probíhat výrazně rychleji 
než v České republice, a to 
dokonce v zemích, které jsou 
hospodářsky vyspělejší,“ 

Česko odstartovalo svůj 
závod v dohánění Západu 
na takřka poloviční ekono-
mické úrovni ve srovnání 
s nejvyspělejšími unijními 
ekonomikami. Na druhou 
stranu se Česko před patnác-
ti lety chlubilo obrovským 
náskokem vůči svým někdej-
ším socialistickým souputní-
kům. Země byla na obyvatele 
více než dvakrát bohatší než 
Rumunsko nebo Bulharsko 
a ekonomiku dříve partner-
ského Slovenska překonávala 
o polovinu. O tuto výsadu ale 
během následující dekády 
a půl Česko přišlo.

I přes svůj regionálně so-
lidní základ šel totiž českému 
státu postup vpřed pomaleji 
než ekonomikám s ob-
dobným osudem. „Pokud 
jde o tempo konvergence, 
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mohou pamatovat z období 
bezprostředně před vstupem 
a několik let po něm,“ dodá-
vá Singer.

Podle odborníků se totiž 
vyčerpal růstový potenciál 
ekonomického modelu, 
s nímž Česko do unie vstu-
povalo. „Model byl opřen 
o profilaci Česka jakožto 
zásobárny levné a kvalifiko-
vané pracovní síly. Země, 
která se touto cestou vydá až 
příliš zaslepeně, může poslé-
ze uvíznout v pasti středně 
rozvinuté ekonomiky, což je 
naše dnešní realita,“ uvádí 
ekonom Czech Fund Lukáš 
Kovanda s tím, že výzvou 

pro Česko je pro příští leta 
přechod na nový ekonomic-
ký model zaměřený primár-
ně na technologický pokrok 
a inovace.

Poloviční úspěch

Odborníci se shodují, že 
Česko naplnilo svá očekávání 
ohledně vstupu jen zčásti. 
Ekonomové i veřejnost před 
patnácti lety věřili v to, že 
dosáhnout unijní úrovně 
bude jednodušší a rychlejší, 
než se během let ukázalo. 
„Původní předpoklady nepo-
čítaly se světovou ekono-
mickou krizí, která zbrzdila 
konvergenci České republiky 
vůči průměru Evropské unie 
zhruba o tři roky. Lze tedy 
říci, že jsme zůstali za oče-
káváními, nicméně i tak lze 
uplynulých 15 let v Evropské 
unii hodnotit jako hospodář-
sky úspěšné období,“ uzavírá 
Křeček.

připravili 
NGUYEN Thuong Ly
Jaroslav BUKOVSKÝ

dodává Křeček. Po patnácti 
letech si tuzemská ekono-
mika stojí zhruba na úrovni 
unijních zemí, jako jsou 
Španělsko či Slovinsko. Jen 
nedaleko před Českem je pak 
Itálie, která se navíc v po-
sledních letech od unijního 
standardu spíše vzdaluje. 

Velikáni stále jen  
na dohled

Česko se mírně přibližuje 
i k velikánům světové ekono-
miky. Zatímco tak například 
při vstupu do Evropy Česko 
dosahovalo zhruba 49 pro-
cent úrovně Spojených států 

amerických, koncem roku 
2017 to bylo kolem 63 pro-
cent.  

Na skutečné české vzory 
země ale zatím nedosáhla. 
„Pro Česko jsou vzorem pri-
márně jeho německy mluvící 
sousedé a tady je dobré si 
připomenout, že historic-
ky ekonomická výkonnost 
a potažmo životní úroveň 
českých zemí překonávala 
tu v Německu jen v krátkých 
obdobích po Německem pro-
hraných válkách,“ zdůrazňu-
je hlavní ekonom holdingu 
Generali CEE a exguvernér 
ČNB Miroslav Singer. 

Německo jako vůdčí 
evropská ekonomika koncem 
roku 2017 takřka o čtvrtinu 
překonávalo evropský prů-
měr. A oproti mírně rych-
leji rostoucímu Česku bylo 
stále ještě o zhruba čtyřicet 
procent na obyvatele, při 
zohlednění cen v obou ze-
mích, bohatší. „Konvergence 
sice v posledních pěti letech 
relativně úspěšně pokračuje, 
nicméně se už asi nevrátí ta 
tempa, která si starší z nás 
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NEJČASTĚJŠÍ EUROMÝTY
Složitost bruselské byrokracie často vede k tomu, že lidé snadno uvěří zavádějícím informacím či 
neexistujícím zákazům. Nejčastěji se euromýty týkají spotřebitelských témat, kde se buď zveličují 

obyčejné zprávy, nebo návrhy jednotlivých europoslanců. Za mnoho mýtů mohou i média po celé Ev-
ropě, která se dopouštějí zkratek a mezi sebou si je pak přebírají. Mnoho směrnic umí zpřísnit i sám 

český parlament, když je přenáší do českého práva.

EU ZAKÁŽE SILNÉ VYSAVAČE

„V Evropě se nebudou smět prodávat výkonné vysavače,“ zněl jeden 
z nedávných mýtů. Evropské nařízení z roku 2017 přitom neomezuje 
sací výkon vysavačů, ale příkon elektrické energie. Kromě toho reguluje 
některé negativní vlivy vysavačů, jako například emise prachu nebo 
hlučnost. Unie tím chce dosáhnout energetických úspor a šetřit životní 
prostředí.

KONEC POMAZÁNKOVÉHO MÁSLA A TUZEMSKU

Jedním z nejrozšířenějších mýtů ještě před několika lety bylo, že Evrop-
ská unie chce zakázat dva poklady české gastronomie: pomazánkové 

máslo a tuzemský rum. EU přitom nikdy nezakázala jejich výrobu, ale 
žádala jejich přejmenování. Podle pravidel společného unijního trhu se 
totiž za máslo dá označovat pouze výrobek, který obsahuje alespoň 80 

procent mléčného tuku. Rum zase má být vyráběn destilací melasy nebo 
ze šťávy cukrové třtiny, český tuzemák je ale vyráběn destilací bramboro-

vého škrobu a dochucen rumovou esencí. Jednotná označení mají před-
cházet matení spotřebitele při vývozu těchto produktů mimo Česko. 

KADEŘNICE NESMĚJÍ NOSIT PODPATKY

Média po celé Evropě se před několika lety rozhořčila, že unie chce 
přikázat kadeřnicím, aby nenosily v práci podpatky, prstýnky a hodinky. 
Ve skutečnosti šlo o návrh evropských kadeřnických odborů, které 
se snažily upravit pracovní podmínky a bezpečnost práce u kadeřnic. 
Prohlášení předaly odbory Evropské komisi, a byť se tím úřad nikdy 
nezabýval, zákaz podpatků je šířen jako další nesmyslný návrh EU.

UNIE NÁM CHCE ZAKÁZAT ZABIJAČKY

Už deset let koluje zpráva, že Evropská komise zakázala domácí 
zabijačky. Mýtus šířila média a například i prezident Miloš Zeman. Unijní 

instituce přitom nikdy zabijačky zakázat nechtěly, pouze například 
stanovily, jakými způsoby se může zvíře znehybnit, a zakazují týrání. 
Ve skutečnosti porážky zvířat kdekoliv mimo jatka zakazují samotné 

české zákony, a to už desítky let. Výjimku mají jen domácí zabijačky, při-
čemž všechny produkty musejí být pouze pro osobní spotřebu v rodině 

a nesmějí se darovat ani prodávat.

ZÁKAZ PRODEJE KŘIVÝCH OKUREK A BANÁNŮ

 
Kritici EU často šíří mýtus, že Evropská unie zakázala prodávat křivé 
okurky a zahnuté banány. Prodávat se přitom mohou bez omezení. EU 
jen schválila rozdělení ovoce a zeleniny do jakostních tříd a pro každou 
z nich pak stanovila normy, které se týkají i jejich tvaru. Bylo to na po-
pud obchodníků s ovocem a zeleninou. Nařízení o okurkách bylo navíc 
zrušeno v roce 2008, o několik let později se významně zjednodušily 
normy pro banány.

Přibližování výkonu vybraných unijních 
ekonomik k průměru EU (průměr EU = 100)
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Nejbezpečněji 
létají Qantas
Jiří LIEBREICH

Letecká doprava se dlou-
hodobě řadí mezi nejméně 
rizikové způsoby cestování. 
Za rok 2019 k dobré pověsti 
letectví nejvíce přispěly dle 
serveru AirlineRatings.com 
australské aerolinky Qantas. 
V pravidelně zveřejňovaném 
žebříčku nejbezpečnějších 
aerolinek obsadila první mís-
to. K nejlépe hodnoceným 
z hlediska bezpečnosti patří 
firma dlouhodobě, žebříček 
zmíněného serveru setrvale 
ovládala i mezi roky 2014 
až 2017. Server monitoruje 
405 aerolinek, při jejich 
hodnocení přihlíží například 
na audity vládních a průmy-
slových orgánů v letectví, 
na statistiky nehod a váž-
ných incidentů společností, 
na jejich profitabilitu nebo 
na stáří flotily letadel.

Vedle prvního místa server 
vyhlásil další dvacítku nejbez-
pečnějších aerolinek, jejich 
pořadí však nestanovoval. 
Z nejznámějších aerolinek 
se do elitní dvacítky dostaly 

například British Airways, 
Emirates, KLM nebo Qatar 
Airways. Server také sestavil 
desítku nejbezpečnějších 
nízkonákladových aerolinek. 
Největší evropský dopravce, 
irský Ryanair, v této skupině 
chybí – na rozdíl například 
od aerolinek Jetblue, Wizz 
Air nebo Flybe. 

Aerolinky si obecně v ob-
lasti bezpečnosti meziročně 
pohoršily. Celkově došlo 
k patnácti fatálním nehodám, 
které nepřežilo 556 osob. 
V roce 2017 se přitom událo 
jen deset nehod, které si vy-
žádaly 44 životů. Jednalo se 
o vůbec nejbezpečnější rok 
v historii letectví.

I přes nárůst počtu zazna-
menaných nehod však šéf 
nizozemské letecké bezpeč-
nostní agentury ASN Harro 
Ranter pro televizní stanici 
CNN řekl: „Kdyby zůstala 
míra nehodovosti z doby 
před deseti lety stejná, 
zaznamenali bychom loni 
39 fatálních nehod. Ukazu-
je to na enormní zlepšení 
bezpečnosti za poslední dvě 
dekády.“ 

Z nejznámějších 
aerolinek se 
do elitní dvacítky 
nejbezpečnějších 
leteckých přepravců 
dostaly například 
British Airways, 
Emirates, KLM nebo 
Qatar Airways.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 30. 4. 2019 Akcie na pražské burze 30. 4. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 89,00   -1,66 % 

CETV 92,50   0,43 % 

ČEZ 531,50   0,09 % 

Erste Bank 914,60   -1,00 % 

Kofola 300,00   0,33 % 

KB 866,00   0,29 % 

Moneta 73,20   0,34 % 

O2 CR 248,50   0,40 % 

Pegas 752,00   0,27 % 

Philip Mor. ČR 13 720,00   -0,29 % 

TMR 770,00 0,00 %

VIG 635,50   1,27 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

644 580

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,118

Čína 1 3,396

Dánsko 1 3,437

EMU 1 25,660

Chorvatsko 1 3,462

Japonsko 100 20,542

Kanada 1 17,028

Maďarsko 100 7,945

Norsko 1 2,655

Polsko 1 5,987

Rusko 100 35,506

Švédsko 1 2,412

Švýcarsko 1 22,429

Turecko 1 3,834

USA 1 22,864

Velká Británie 1 29,757

NOVÝ JAPONSKÝ CÍSAŘ Naruhito, který se o půlnoci ujal 
trůnu po otci Akihitovi, dnes slavnostně převzal panovnic-
ké insignie, mezi nimiž jsou posvátný meč, císařský klenot 
a pečeti. Ve svém projevu Naruhito ocenil vládu svého otce 
a prohlásil, že bude pokračovat v jeho cestě a stejně jako on 
bude usilovat o mír a bude stát po boku japonského lidu.
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Evropská unie není 
stroj na peníze ani 
dojná kráva. Ve Varša-

vě to včera uvedl místopřed-
seda Evropské komise Jyrki 
Katainen. Prohlásil také, že 
od Polska očekává výraznější 
příspěvek k budoucnosti 
Evropy. V polském hlav-
ním městě se konají oslavy 
k 15. výročí vstupu Polska, 
České republiky a dalších 
osmi zemí převážně střední 
a východní Evropy do EU.

Katainen také podle agen-
tury Reuters upozornil, že 
největší hrozbou pro Evropu 
jsou politici, kteří si myslí, 
že liberální demokracie je 

překonaný koncept. Polsku 
tento finský politik vzkázal, 
že pokud členská země 
EU zpochybňuje principy 
právního státu nebo liberální 
demokracie, automaticky to 
vede k oslabení její pozice 
v evropské osmadvacítce.

V Polsku, které je nej-
větším čistým příjemcem 
evropských dotací, od roku 
2015 vládne euroskeptická 
strana Právo a spravedlnost. 
Za poslední roky tato strana 
ovládla klíčové instituce 
v zemi včetně nejdůleži-
tějších justičních orgánů, 
centrální banky nebo veřej-
noprávních médií. /čtk/

Zástupce EK 
varoval Polsko



Applu klesl zisk

Čistý zisk americké techno-
logické společnosti Apple 
ve druhém finančním čtvrt-
letí meziročně klesl o 16 pro-
cent na 11,56 miliardy 
dolarů. Tržby i jejich výhled 
pro čtvrtletí však překo-
naly očekávání analytiků, 
a to i přes rekordní propad 
příjmů z prodeje iPhonů. 
Akcie firmy tak po zveřejně-
ní výsledků připisovaly přes 
pět procent hodnoty.

New York omezuje 
reklamu na alkohol

Newyorská radnice s oka-
mžitou platností zakázala 
reklamu alkoholu na měst-
ském majetku, tedy 
na všech zastávkách veřejné 
dopravy či stáncích s novi-
nami. Podle starosty Billa 
de Blasia je zákaz projevem 
zájmu o zdraví obyvatel 
města, jichž ročně na cho-
roby spojené s alkoholem 
zemře kolem dvou tisíc. 

Vodafone a Huawei 
řeší únik dat

Telekomunikační skupina 
Vodafone se ohradila proti 
tvrzení agentury Bloom-
berg, že bezpečnostní 

mezery v zařízení čínské 
společnosti Huawei mohly 
v roce 2011 této firmě umož-
nit neoprávněný přístup 
do pevné sítě mobilního 
operátora Vodafone v Itálii.

Mueller zpochybnil 
interpretaci své zprávy

Zvláštní vyšetřovatel Robert 
Mueller, který rozplétal 
kauzu ruského vlivu na ame-
rické prezidentské volby, 
byl nespokojený s tím, 
jak ministr spravedlnosti 
William Barr výsledek jeho 
práce shrnul. Barr v březnu 
ve čtyřstránkovém doku-
mentu uvedl, že americký 
prezident Donald Trump 
s Ruskem nespolupracoval.

Facebook změní 
modus operandi

Největší sociální síť světa 
mění vzhled uživatelského 
rozhraní a upraví i některé 
své základní rysy. Novou 
podobu sítě na konferenci 
F8 představil Mark Zucker-
berg. Společnost chce nově 
učinit jádrem své sociální 
sítě interakce v uživatel-
ských skupinách, které jsou 
ovšem označovány i za jed-
nu z hlavních cest šíření 
dezinformací. /čtk/

Krátce
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Vůdce venezuelské 
opozice Juan Guaidó 
svolal na Prvního 

máje do ulic nové demon-
strace proti vládě prezidenta 
Nicoláse Madura. Prohlásil, 
že půjde o největší protestní 
pochod v dějinách Venezuely. 
K demonstracím vyzval své 
příznivce i Maduro. „Prvního 
května se uskuteční obrov-
ský průvod milionů členů 
pracující třídy,“ prohlásil. 

Šéf diplomacie USA Mike 
Pompeo zároveň mezinárod-
ní společenství upozornil, že 
Spojené státy jsou připrave-
ny podniknout ve Venezuele 
vojenský zásah, pokud to 
bude nutné. Dodal ale, že 
Washington by raději ve Ve-
nezuele viděl klidnou změnu 
režimu.

Guaidó uvedl, že začala roz-
hodující fáze převzetí moci, 
a vyzval armádu a lid ke svr-
žení Madurovy vlády s tvrze-
ním, že má podporu mnoha 
vojáků. Aby svá prohlášení 

podpořil, objevil se Guaidó 
už v úterý ráno u vojenské 
základny na okraji Caracasu 
v doprovodu desítek mužů 
v uniformách. Tím se situace 
v zemi výrazně vyostřila.

Maduro v reakci na Guai-
dóova slova zdůraznil, že 
jsou mu armádní velitelé 
stále věrní, a vyzval národ 
k mobilizaci pro zajištění 
vítězství míru. Následoval 
den plný násilných protestů, 

které si podle bilance agen-
tury Reuters vyžádaly více 
než stovku zraněných.

Chystané protesty jsou 
podle Reuters pro Guaidóa 
klíčovým testem vzhledem 
k rostoucímu rozčarování 
opozičních stoupenců, jimž 
se ani po více než třech 
měsících kampaně v ulicích 
nepodařilo přimět Maduro-
vu vládu k odchodu. /čtk/ 

 Sledujte E15.cz
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300467/53 inzerce

Venezuela 
je na pokraji 
občanské války

V DAVU. Mezinárodním společenstvem uznaný prezident 
Venezuely Juan Guaidó mezi svými příznivci.
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Hrbolatá 
čínská stezka
Kocovina z nesplněných 
slibů je ta tam, zhruba desítku 
podepsaných memorand 
o vzájemné ekonomické 
spolupráci a čínské investice, 
které tentokrát už docela jistě 
poplynou do Česka, už zase 
provází euforie. Tentokrát 
převážně ta hradní.

Tak si nejdřív dopřejme 
stručnou bilanci. Do roku 
2020 mělo do republiky dotéct 
z Číny 232 miliard korun. Sku-
tečnost? Ke konci roku 2017 
to nebylo ani čtrnáct miliard. 
Trend vzájemného obchodu 
je také setrvalý. Tuzemští ex-
portéři vloni Číňanům prodali 
zboží za zhruba šestapadesát 
miliard korun, opačným smě-
rem přišlo zboží za 568 mi- 
liard. Desetkrát víc.

Čínské firmy spíše než co 
jiného v tuzemsku nakupovaly 
nemovitosti nebo zavedené 
společnosti. Celková aktiva 
spravovaná CEFC Group v Čes-
ku dosáhla 39 miliard korun. 
Investice do stavby nových 
závodů jsou minimální. Takže 
mluvme o akvizicích, nikoliv 
o investicích. Není to nic, co by 
přispělo k vytváření pracov-
ních míst či jinak posilovalo 
ekonomiku.
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Prvomájové 
křivdy 
a krádeže
Komunisté kvůli rekonstrukci 
Křižíkovy fontány na praž-
ském Výstavišti přišli o své 
oblíbené místo oslav Svátku 
práce. A 96letý(!) arciko-
munista Milouš Jakeš přišel 
o své obvyklé místo mediální 
superstar. Přebil jej rozzuřený 
italský soudruh, který se vrhl 
na jednoho z odpůrců a skončil 
na policii. Přece si nenechají 
oslavy rozvracet! Jenže jsou 
tu i další nárokovatelé Svátku 

práce a nutno říct, že opráv-
nění. „Snažily se ho ukrást 
různé strany a proudy, ale 
je to sociálnědemokratický 
svátek,“ posteskl si šéf ČSSD 
Jan Hamáček. Ale co naplat, 
mediální krádeži nezabránil – 
bez Jakeše, bez rvačky, a navíc 
jen na dvoře Lidového domu, 
to holt netáhlo…

Řevnivost ale panovala i mezi 
studenty. Někteří z nich došli 
k závěru, že pražský majáles 
příliš propadl komerci, a proto 
si uspořádali vlastní. A aby 
majálesů nebylo málo, po so-
botním „Pražském“ se v úterý 
konal ještě Lesamáj. Konkuren-
ce kvete už od mládí...

Tvář dne

EU není stroj na pe-
níze ani dojná kráva 
a Polsko by mělo vý-
razněji přispět k bu-
doucnosti Evropy, řekl 
eurokomisař Jyrki 
Katainen v rámci oslav 
15. výročí vstupu Pol-
ska, ČR a dalších zemí 
do EU.
str. 10

Komentář Glosa Petra Peška

vědí, že český finanční sektor 
je solventní a české banky 
v nadsázce řečeno momentál-
ně spíš nevědí kam s penězi.

Úvěry ze zahraničí při 
přebytku likvidity domácích 
peněžních ústavů nejsou 
zrovna to, co si ekonomika 
žádá. Střízlivě bychom se měli 
dívat i na případnou účast čín-
ských firem v PPP projektech. 
Zatím se víc mluví o jediném, 
dostavbě dálnice Praha–Tábor. 
Na ni má ovšem být vypsáno 
výběrové řízení a u toho snad 
i zůstane. Tak ať se Číňané 
do tendru přihlásí.

S Čínou chce obchodovat 
kdekdo, proti snaze zlepšovat 
vzájemnou obchodní bilanci 
nikdo nic nenamítá. A ano, 
ekonomická diplomacie je 
od toho, aby možné spolupráci 
otevírala cestu. Tedy pardon, 
v případě Číny stezku. Ta sice 
nese název Hedvábná, ale je 
pěkně hrbolatá. Každý, kdo 
přemýšlí, že by na ni vstoupil, 
včetně vládních činitelů, musí 
počítat s tím, že Čína plní pře-
vážně ty sliby, které jsou vý-
hodné především pro ni. Navíc 
i za pouhé přísliby vyžaduje 
politické benefity. Teď hned. 

Jana 
HAVLIGEROVÁ
komentátorka  
deníku E15

Pokud tato fakta nestačí, tak 
ještě pár čísel od poradenské 
firmy Bisnode: Objem čínské-
ho kapitálu v základním jmění 
českých firem letos v březnu 
dosáhl 5,7 miliardy korun. Pro-
ti stejnému období loňského 
roku je to pokles o sedmadva-
cet milionů. V Česku působí 
1881 čínských společností, před 
sedmi lety jich bylo o 130 více. 

Hlavní aktéři v pořadí páté 
cesty prezidenta Miloše Zema-

na do Číny jsou ale skálopevně 
přesvědčeni, že teď už bude 
všechno jinak. Vždyť třeba 
Bank of China slíbila do dvou 
až tří let úvěry pro české firmy 
ve výši až dvou miliard dolarů.

Podle hradního kancléře 
Vratislava Mynáře je tenhle 
záměr tutovka. Zmíněný 
bankovní dům má v Česku 
licenci a už tady investoval 
1,3 miliardy eur. Jestli Česko 
úvěry z čínských bank vůbec 
potřebuje, je putna. Tak snad 
alespoň firemní ekonomové 

Do roku 2020 mělo 
do republiky dotéct 
z Číny 232 miliard 
korun. Ke konci roku 
2017 to nebylo ani 
čtrnáct miliard.
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„Úspěch v grantovém programu 
Nastartujte se byl pro mě osobně 
i pro mé kolegy v prvé řadě velkým 
povzbuzením, že jsme se vydali 
správnou cestou. Často si při práci 
připomeneme známý citát Louise 
Armstronga – Život je jako jazzová 
trubka, když se do ní nefouká, nic 
z ní nevyjde. Tak snad se ukázalo, 
že foukáme pořádně,“ říká Martina 
Štefanková, která minulý rok získala 
v grantovém programu Komerční 
banky Cenu odborné poroty – první 
místo, která je honorována částkou 
300 tisíc korun.

Paní Štefanková založila společ-
nost s ručením omezeným Mamavis 
healing care. Ta nabízí zdravotní 
zábaly na krk, kolena, lýtka a na lok-
ty, ale i jiné výrobky. Zábaly jsou 
inspirovány známou metodou 
Vincenze Priessnitze. Jak dodává 
sama paní Štefanková, v podnikání jí 
pomohl i projekt Nastartujte se. Ten 
lidem a firmám, kteří se chtějí pro-
sadit na českém i zahraničním trhu 
(i to je možné, jak ukázaly výsledky 
a vítězové minulých ročníků), nabízí 
podobné možnosti i letos.

Co tedy udělat, pokud se chcete 
zúčastnit projektu Nastartujte se?

JAK NA TO?

Do grantového projektu Komer- 
ční banky se může podnikatel či 
podnikatelka přihlásit od šestého. 
května do šestého září letošního 
roku. Po celou dobu grantu je možné 
hlasovat pro všechny projekty v E15 
Ceně veřejnosti. 

Odborná porota, kterou tvoří 
zástupci Komerční banky, Asociace 
malých a středních podniků a živ-
nostníků ČR a partnerů akce, pak 
vybere tři nejlepší projekty. První 
získá na rozjezd podnikání podporu 
300 tisíc korun, druhý sto tisíc a třetí 
50 tisíc korun. E15 Cena veřejnosti je 
pak v hodnotě 100 tisíc korun. Deník 
E15 zároveň podpoří všechny vítěze 
rozhovory ve svém listě.

Projekt Nastartujte se podporuje 
začínající podnikatele
Začít s podnikáním, i tím malým, znamená pro mnoho lidí zásadní životní změnu. 
Navíc to vyžaduje odvahu, dobré plány a finance. S některými z těchto věcí pomáhá 
i grantový program Nastartujte se, který už od roku 2013 zajišťuje Komerční banka. 
Výsledkem akce jsou desítky úspěšných firem na českém trhu.

Další atraktivní ceny poputují 
k soutěžícím od partnerů programu. 
Například v minulém roce se do akce 
přihlásilo přes čtyřicet většinou 
velmi zajímavých subjektů, které se 
rozhodly více se prosadit na trhu. 
Projekt jim totiž umožňuje i dobrou 
reklamu a zviditelnění u poten-
ciálních zákazníků a obchodních 
partnerů. 

ŠANCI MÁ KAŽDÝ

Přihlásit se může kdokoliv, kdo 
začíná podnikat a má zajímavý 
podnikatelský plán. Podle výsledků 
minulých let je zřejmé, že šanci 
uspět má každý dobrý projekt, a to 
bez ohledu na předchozí zkušenost 
s podnikáním. Navíc podmínky 
soutěže jsou na rozdíl od českého 

podnikatelského prostředí přehled-
né a jednoduché. Program je určen 
pro fyzické a právnické osoby, které 
podnikají v České republice dle 
platných předpisů, přičemž jejich 
podnikatelská činnost a přihlašo-
vaný projekt netrvají déle než dva 
roky.

Při posouzení každého projektu 
porota zohlední především násle-
dující kritéria: celkovou úroveň 
zpracování; inovativnost, origina-
litu a zajímavost; potenciál dalšího 
rozvoje a realizovatelnost a také 
zpracování přiloženého finančního 
plánu. Ten pak může „vylepšit“ 
úspěch v soutěži.

„Komerční banka ví, že každý 
začátek je těžký a každá firma, 
jakkoliv je v budoucnu úspěšná, 
začíná jako malá firma. Pro-

to jsme se rozhodli začínajícím 
podnikatelům pomoci. Přihlášení 
do projektu společnosti nic nestojí 
a kromě finančních výher mohou 
získat užitečné služby od partnerů 
programu, které jim usnadní start 
podnikání. Například právní služby, 
on-line fakturace, služby mentorů, 
personální agentury, webhostingové 
služby, poradenství v oblasti on-line 
marketingu a řadu dalších. V ne-
poslední řadě jim pomůžeme jejich 
projekt mediálně zviditelnit,“ říká 
Zuzana Nassifová, která je garan-
tem celé akce.

OBCHODOVÁNÍ  
V PRŮBĚHU AKCE

Pozoruhodné je, že svoji firmu nebo 
podnik lze zviditelnit a obchodovat 
s produkty přímo v průběhu akce. 
I to dokazují příklady z předchozích 
ročníků. Nabízet je totiž možné 
produkty a služby, které jsou ve fázi 
reálné výroby a prodeje (tedy ne 
prototypy nebo fiktivní plánované 
produkty a služby). Své nabídky 
může zadat účastník grantového 
programu, který má zveřejněný 
projekt na webu nastartujtese.cz, 
a přihlásil své video s podnikatel-
ským záměrem. Cenu produktu 
si určuje sám. Proces funguje jako 
veřejné tržiště nabídek. Zájemci 
o konkrétní výrobek či službu zadají 
v případě zájmu své kontaktní údaje 
a autor projektu je již sám kontak-
tuje ohledně dodávky a platby. To se 
dá dělat i v průběhu soutěže. V tom-
to směru je přihlášení do soutěže 
prospěšné nejenom pro samotné 
zájemce o grant, ale také výrazně 
přispívá ke zpestření a obohacení 
českého trhu.

Všechny podrobnosti o grantovém 
projektu Komerční banky najdete 
na stránce www.nastartujtese.cz. Cí-
lem programu je především podpora 
podnikatelských projektů mladých, 
začínajících podnikatelů, takzvaných 
„Start-ups“. /vib/

Martina Štefanková, zakladatelka firmy Mamavis, která získala loni 1. místo 
v projektu „Nastartujte se“.
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Dušan KÜTNER

Kytarista, skladatel a textař 
Michal Ambrož, hlavní tvář 
a spoluzakladatel novovlnné 
Jasné Páky a pozdější Hudby 
Praha, se před třemi lety 

rozhádal se svými tehdejšími 
dlouholetými spoluhráči. 
Výsledkem jsou dnes hned 
dvě kapely, které se svým 
názvem k odkazu Hudby 
Praha hlásí.

Jedna z nich je právě ta 
Ambrožova. A přes všechny 

spory se pětašedesátiletá 
ikona tuzemského bigbítu 
nenechala znechutit natolik, 
aby nevydala po devíti letech 
nové album.

Sám autor označuje aktuál-
ní desku jako návrat k hořko-
sladkým osmdesátým letům, 
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KNIHA
Guillaume Musso: 
Byt v Paříži
(Vydalo: Motto)

Nevrlý 
spisovatel 
Gaspard 
chce napsat 
v klidu 
novou 
divadelní 
hru, bývalá 
policistka 
Madeline 
touží 
především 
po odpočinku. Oba si nedopatřením 
pronajmou totožný byt v Paříži. 

Dílo původního majitele, předčasně 
zemřelého malíře Seana Lorenze, je 
však i přes vzájemné neshody zaujme 
natolik, že se společně při hledání tří 
ztracených obrazů pustí do odhalení 
záhad kolem malířova komplikované-
ho života. Lorenz je fiktivní postavou, 
kterou autor umně a sugestivně 
zkombinoval inspirován několika 
výtvarníky dvacátého století.

Poutavý román není jen napína-
vým příběhem s kriminální zápletkou 
a spletitými osudy mnoha vedlejších 
postav, ale díky zasvěcenému líčení 
děje v atraktivních bohémských 
kulisách povyšuje příběh na velmi 
kvalitní beletrii. 

Zuzana DOROGIOVÁ

FILM
My 
(Režie: Jordan Peele)

Celovečerní debut Uteč vynesl Jorda-
nu Peelemu Oscara za scénář a nomi-
naci za režii a produkci. V očekávané 
novince My se mu ale spojit horor 

s černou komedií a bolestnou spole-
čenskou alegorií už tolik nepovedlo. 
Příběh o černošské rodině, kterou 
na dovolené navštíví jejich děsiví, 
němí dvojníci, funguje lépe jako stra-
šidelný film, a to díky Peelově dobře 
odměřené, sebejisté režii, výkonu Lu-
pity Nyong’ové a atmosférické hudbě.

Zápletka o krvavé pomstě přehlí-
žených a znevýhodněných se ale pod 
tíhou svých ambicí, nedotažených 
nápadů a kázání o třídních rozdílech 
v Americe drolí do čím dál méně na-
pínavých sekvencí, vágních a nelogic-
kých ve svých metaforách, korunova-
ných odhadnutelnou pointou, která 
na frustraci z výsledku nic nemění. 
 
Iva PŘIVŘELOVÁ
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Minirecenze

MICHAL AMBROŽ 
& HUDBA PRAHA
Vydal: Warner Music CR
Délka: 35 minut
Hodnocení: 80 %

kdy se chvíle bigbítových 
alkoholových večírků střídala 
se snahou napsat vážnou, 
zamyšlenou až filozofickou 
píseň. A na nové desce jich je 
takových naprostá většina.

Pokud má někdo spojenu 
Hudbu Praha a Michala Am-

brože s nekompromisními 
vypalovačkami typu Máma, 
táta, s novou deskou se bude 
sžívat pomalu. Většina písní 
se totiž nese v zadumaném, 
přemýšlivém až pochybují-
cím tónu.

Od úvodního Uprchlíka se 
starším textem básníka J. H. 
Krchovského, který v sou-
časné politické situaci dostal 
zcela nový podtext, přes nos-
talgické sebekritické písně 
Děláme, co můžeme nebo Já 
i ty, skladby otírající se o sou-
časnou společnost jako Pra-
chy až po ironický, zesměš-
ňující song Macho – ve všech 
je patrný Ambrožův rukopis, 
nadhled a snaha popsat svět 
kolem sebe. A to za pomoci 
starých dobrých poznávacích 
znamení, jako jsou například 
typické vyostřené až jedovaté 
ženské vokály.

Je dobře, že se Ambrož 
přes všechny spory i zdra-
votní potíže provázející 
jeho osobní život nenechal 
odradit od další tvorby. Ať už 
to bude mít hlavičku Hudby 
Praha či nějakou jinou, 
novou deskou dokazuje, že 
je stále výsostný a věrohodný 
muzikant, kterých na tuzem-
ské rockové scéně není zase 
tak mnoho.

Hořkosladký návrat 
Michala Ambrože
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Filmový seriál Avengers 
uzavřel svou desetile-
tou kapitolu eposem 

Endgame, který povedeně 
spojil emoce, akci, drama, 
humor a lásku k oblíbeným 
superhrdinům.

Studia Disney a Marvel sa-
mozřejmě nedopustila, aby 
jejich mimořádně výdělečná 
sága, která už dekádu určuje 
trend komerční kinema-
tografie, skončila vyhlaze-
ním půlky lidstva a půlky 
hrdinského týmu, s nímž 
nás posledních deset let se-
znamovala. Po Infinity War 
vždycky měla následovat 
ještě Endgame a všem bylo 
jasné, že v ní zbylí superhr-
dinové přijdou na to, jak čin 
Thanose zvrátit. Otázkou 
zůstávalo jak.

Po premiéře Captain Mar-
vel se zdálo, že v plánu bude 
hrát velkou roli tato super-
žena, jenže na jednu deus 
ex machina jsou naštěstí 
Avengers pod vedením brat-
rů Russoů už moc kompliko-
vaní. A taky moc soustředění 
na „staré“ oblíbené hrdiny, 
v čele s čím dál citlivějším 
cynikem Iron Manem a čím 
dál zamračenějším optimis-
tou Kapitánem Amerikou.

Způsob, jak se záchranný 
tým postaví znovu Thano-
sovi, jehož kontroverzní 
ekologické poselství se tu 

Velkolepé rozloučení s Avengers

Ani zbytečné 3D nebo 
fakt, že se závěrečná velko-
bitva opět spoléhá na nezají-
mavé rychlé střihy a digitální 
havěť v šeru, obdivuhodný 
balanc závěru epického seri-
álu výrazně nenaruší.

Až na málo využitou 
Captain Marvel se tvůrci 
dokážou dostatečně věnovat 
všem hlavním postavám. 
Věrohodné vykreslení jejich 
traumat ukazuje, jak dobře 
se Russoové a jejich tým 

DOJEMNÉ SBOHEM. U Endgame bude plakat nejen Captain America v podání Chrise Evanse.
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radši tutlá, si žádá emoce 
jak z řecké tragédie o osu-
du a vykoupení. A návraty 
podle vlastních zvláštních 
pravidel o cestování v čase 
do několika předchozích 
dílů marvelovské filmové 
ságy, která nyní působí 
promyšleně skoro jako Harry 
Potter.

Oddané fanoušky Endga-
me nasytí jako rozloučení 
opravdu velkolepé, dojemné 
a uspokojující.

Avengers představují 
v pěně blockbusterů 
současný vrchol 
odvahy bavit 
publikum i o trochu 
vážněji.

AVENGERS: ENDGAME
(akční, USA, 182 minut)
Režie: Anthony Russo, Joe 
Russo
Hrají: Robert Downey jr., Chris 
Evans, Scarlett Johanssonová, 
Mark Ruffalo, Chris Hemsworth, 
Jeremy Renner
Hodnocení: 80 %

v sérii zorientovali i jak 
pomáhá diváckému zážitku 
emocionální zátěž nashro-
mážděná za tolik filmů. 

Marvel nyní dokáže lépe 
než kdokoliv jiný využívat 
svou značku a nejzajímavěji 
recyklovat superhrdinské 
příběhy o boji pár vyvole-
ných za záchranu celého 
světa. Avengers představují 
v pěně blockbusterů sou-
časný vrchol odvahy bavit 
publikum i o trochu vážněji.

Iva PŘIVŘELOVÁ 
Autorka je spolupracovnicí 
redakce

DVOJKONCERT. V pražské O
2
 areně vystoupí 29. února příštího 

roku britské metalové legendy, zpěvák a skladatel Ozzy Osbourne 
a skupina Judas Priest. Několikanásobný držitel ceny Grammy, člen 
Rokenrolové síně slávy a spoluzakladatel Black Sabbath Osbourne 
se do Česka vrátí po roce a půl.
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OSBOURNE V PRAZE
Daniel Radcliffe 
se objeví ve hře 
Samuela Becketta

Britský herec Daniel Rad- 
cliffe, známý z filmů o ča-
roději Harrym Potterovi, se 
příští rok opět ukáže ve hře 
londýnského divadla Old 
Vic. Ztvární jednu z hlavních 
rolí v díle irského dramatika 
Samuela Becketta Konec hry.
Divákům Old Vic se Radcliffe 
představil už v roce 2017, a to 
v divadelní hře Rosencrantz 
a Guildenstern jsou mrtvi 
od britského autora naroze-
ného v bývalém Českosloven-
sku Toma Stopparda.

Výroční festival 
Woodstock nebude

Plánovaný třídenní hudeb-
ní festival Woodstock 50, 
který se měl v srpnu konat 
u příležitosti 50. výročí legen-
dárního Woodstocku z roku 
1969, byl zrušen. Oznámila 
to společnost Dentsu Aegis 
Network, která byla hlavním 
investorem akce. Ve dnech 
16. až 18. srpna ve Watkins 
Glen na ní měly vystoupit 
současné hudební hvězdy 
jako rapper Jay-Z a Miley Cy-
rusová i účastníci původního 
Woodstocku John Fogerty či 
Carlos Santana.

Spotify dosáhl 
100 milionů uživatelů

Největší světová služba pro 
streamování hudby Spotify 
v prvním čtvrtletí poprvé 
dosáhla hranice 100 milionů 
předplatitelů. Meziročně to 
představuje nárůst o 32 pro-
cent. „Znamená to významný 
milník v historii podniku,“ 
uvedla firma. Spotify ale 
v prvním čtvrtletí prodělal 
142 milionů eur (3,7 miliardy 
korun) po ztrátě 169 milionů 
eur ve stejném období loň-
ského roku. Tržby společnosti 
meziročně vzrostly o 33 pro-
cent na 1,51 miliardy eur. /čtk/

Krátce
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SILÁCI.
Parta borců 
z jihomaltského 
města Safi se snaží 
silou svých paží 
posunout o dvacet 
metrů letadlo  
Boeing 757 přepravní 
společnosti DHL. 
Výtěžek z jejich 
prvomájové 
akce v tamním 
leteckém parku jde 
na charitativní účely.
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Z Rejžkova deníčku

Nechci být lacině vtipný, ale 
asi není náhoda, že prezident 
Miloš Zeman jmenoval právě 
na Čarodějnice Marii Benešo-
vou ministryní spravedlnosti. 
Po trapné dehonestaci našich 
tajných služeb tahle tragická 
figura šla ještě dál a o vlastní 
zemi mluvila při návštěvě 
Číny jako o „vzteklém červe-
ném kousku uprostřed Evro-
py“ coby zoufalý agent firmy 
Huawei. Od osoby, kterou 
podporoval předlistopadový 
velitel tankové divize Zdeněk 
Zbytek nebo zesnulý svazác-
ký funkcionář Miroslav Šlouf, 

o osvětimanském šaškovi 
bez prověrky Mynářovi nebo 
muži bez minulosti Martinu 
Nejedlém ani nemluvě, to 
fakt sedí.  

V pondělí se proti Zema-
nově provařené kandidátce 
Benešové vzedmula po celé 
republice – nejen v Praze, 
ale ve stovce měst – spousta 
demonstrací. Skvěle ukázala 
zájem občanů o zachování 
právního státu a nezávislost 
justice a usvědčila by Zemana 
i z té lži, pokud by rozděloval 
takzvanou pražskou kavárnu, 
lepšolidi a zdravý venkov. 

Od mnoha kamarádů jsem 
na Facebooku dostával zprá-
vy, kolik lidí přišlo i v men-
ších českých a moravských 
městech, kde manifestovali 

(třeba v Novém Boru 150). 
Dík všem! Moc se mi líbí 
slogany pořadatelů Milionu 
chvilek pro demokracii, roz-
dávané na letácích Nejsme 
slepí! a Neseďte doma!, které 
si pak lidé ještě předávali 
v metru. 

Připočtěme k tomu ještě 
zvůli a zpupnost ministra 
kultury Antonína Staňka 
s kvalifikací bývalého učitele 
na Vojenské střední škole 
protivzdušné obrany v Lip-
tovském Mikuláši a fanouška 
kapely Metallica, s níž odvo-
lal ředitele Národní galerie 

Jiřího Fajta a šéfa olomouc-
kého Muzea umění Michala 
Soukupa. 

Tak holt musíme na ta ná-
městí zas a zas, ale doufám, 
že jste se včera přes všechny 
protesty nezapomněli políbit 
s nějakou bystrou aktivistkou 
pod rozkvetlou třešní. Přece 
si ten krásný máj nenecháme 
zkazit!

Zeman s Benešovou pod rozkvetlou třešní

 
Jan 
REJŽEK
kritik 
a publicista

Spousta demonstrací 
po celé republice 
skvěle ukázala zájem 
občanů o zachování 
právního státu 
a nezávislosti justice.


